

刘忠华, 李云梅, 吕恒, 檀静, 郭宇龙. 太湖春季水体固有光学特性及其对遥感反射率变化的影响. 生态学报, 2012, 32(2): 438-447

太湖春季水体固有光学特性及其对遥感反射率变化的影响

Analysis of inherent optical properties of Lake Taihu in spring and its influence on the change of remote sensing reflectance

投稿时间: 2010-12-10 最后修改时间: 2011-6-13

DOI: 10.5846/stxb201012101759

中文关键词: 吸收系数 后向散射系数 遥感反射率 经验正交分解 太湖

English Keywords: [absorption coefficients](#) [backscattering coefficients](#) [remote sensing reflectance](#) [empirical orthogonal function](#) [Lake Taihu](#)

基金项目: 国家自然科学基金项目 (40971215); 江苏省研究生培养创新工程项目 (CX10B_392Z); 高分辨率对地观测系统国家科技重大专项资助 (E0203/1112/JC01); 江苏高校优势学科建设工程资助项目 (1411109012)

作者	单位	E-mail
刘忠华	南京师范大学虚拟地理环境教育部重点实验室, 南京 210046	
李云梅	南京师范大学虚拟地理环境教育部重点实验室, 南京 210046	liyunmei@njnu.edu.cn
吕恒	南京师范大学虚拟地理环境教育部重点实验室, 南京 210046	
檀静	南京师范大学虚拟地理环境教育部重点实验室, 南京 210046	
郭宇龙	南京师范大学虚拟地理环境教育部重点实验室, 南京 210046	

摘要点击次数: 126


全文下载次数: 46

中文摘要:

吸收特性和后向散射特性是水体重要的光学特性,同时也是建立生物光学模型的基本参数。利用2009年4月太湖春季实测数据,结合生物光学模型推导了太湖春季水体颗粒物后向散射系数,分析了太湖春季水体的吸收特性和后向散射特性,并利用经验正交分解方法对遥感反射率变化的影响因子进行了分析。结果表明:(1)非色素颗粒物是影响太湖春季水体吸收特性的主导因子,色素颗粒物和有色可溶性有机物(CDOM)对总吸收(不包含纯水)的贡献相对较小,且色素颗粒物在梅梁湾湖区的包裹效应明显大于其他湖区。(2)颗粒物后向散射系数与总悬浮物和无机悬浮物具有很强的相关性(相关系数均在0.88以上),与有机悬浮物的相关性相对较弱(相关系数均在0.73以下),且水体中多次散射对水面总辐亮度有较大的贡献,平均贡献率高达93.46%。(3)利用经验正交分解方法将遥感反射率变化光谱分解成3个正交因子,3个正交因子总共解释了约99%的遥感反射率变化信息,其中,第一正交因子解释了93%的变化信息,第二和第三正交因子分别解释了5%和1%的变化信息。通过对各正交因子与水体不同组分的吸收和后向散射系数进行相关性分析得出,颗粒物的后向散射对水面反射光谱的形成具有非常重要的影响,太湖春季水体遥感反射率的变化主要取决于无机颗粒物的吸收和后向散射,有机颗粒物对遥感反射率的变化影响较小。

English Summary:

Absorption and backscattering characteristics are important optical properties and they are also two basic parameters of bio-optical model. Remote Sensing reflectance is the basis for inverting water quality parameters and its character mainly depends on absorption and backscattering of all kinds of optical active substances of water, so it is very important to study absorption and backscattering characteristics of water and its influence on remote sensing reflectance. Lake Taihu is one of the five major freshwater lakes and also a typically shallow inland eutrophic lake in China with an area of 2338 km² and an average depth of about 2 m. In this paper the in situ remote sensing reflectance and absorption coefficients measured in April 2009 in Lake Taihu were firstly used to deduce backscattering coefficients of particles combined with bio-optical model. Then we analyzed the absorption and backscattering characteristics of Lake Taihu in spring, and Empirical Orthogonal Function (EOF) was used to decompose remote sensing reflectance in order to analyze the influence of absorption and backscattering characteristics on the change of remote sensing reflectance. The results show that: (1) Non-algal particle is the dominant factor which influences the absorption characteristic of Lake Taihu in spring, and its average contribution rate to the total absorption coefficients (exclusion of pure water) is 66.92%. While the contribution of algal particles and CDOM to the total absorption coefficients (exclusion of pure water) is relatively small and their average contribution rates are 21.83%, and 11.25%, respectively. The specific absorption coefficient and the size of algal particles in Meiliang Bay are all smaller than that in other areas of Lake Taihu, which means the package effect of algal particles in Meiliang Bay is obviously larger than that in other areas. (2) The backscattering coefficients of particles between 400nm and 750nm have a strong correlation with the concentration of total suspended matters and inorganic suspended matters with the correlation coefficients larger than 0.88, but a relatively weak correlation with the concentration of organic suspended matters with the correlation coefficients less than 0.73. The multiple scattering has great contribution to the total radiance of water surface and the average contribution rate can reach 93.46%. (3) The EOF analysis provides three dominant modes which account for about 99% of the total variance of remote sensing reflectance in Lake Taihu in spring, i.e. the first EOF mode accounts for 93% of the total variance, while the second and the third modes only explain 5%, and 1%, respectively. The backscattering coefficients of particles have an important influence on the spectral reflectance, and the change of remote sensing reflectance of Lake Taihu in spring is mainly ruled by absorption and backscattering of inorganic particles while the effect of organic particles is relatively small.

 [查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

关闭

您是本站第 3580521 位访问者

Copyright © 2005-2009 京ICP备06018880号

地址:北京海淀区双清路18号 邮编:100085 电话:010-62941099 E-mail: shengtaixuebao@rcees.ac.cn

本系统由北京勤云科技发展有限公司提供技术支持